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ABSTRACT: Foreign trade is one of the most vital sectors in any society because of its 

importance in linking countries and societies with each other, in addition to considering 

it a fundamental indicator of the country's productive capacity and competitiveness in 

the international market. 

The problem of the study is that the emergence and spread of international economic 

blocs and bilateral agreements may lead to the creation of trade movements with some 

blocs or countries at the expense of economic blocs or other countries. This study came 

in five chapters, where the first chapter dealt with the study problem, its objective, the 

results of the study, the data sources and the research method used, as well as the 

reference review of the most important studies, research and scientific messages related 

to the subject of the study. 

The theoretical framework of the research was covered in the second chapter, where the 

concept of economic integration, its foundations and conditions, its advantages and 

problems related to it was addressed, as well as the emergence of economic blocs and 

the stages of economic integration, in addition to a review of some models of blocs and 

bilateral agreements with which Egypt is linked. 

The third chapter deals with the current situation of the total Egyptian foreign trade by 

studying the time evolution of both exports and imports of the Egyptian college as well 

as the Egyptian trade balance during the period 2000-2016. The chapter also dealt with 

the temporal development of both Egyptian agricultural exports and imports as well as 

the Egyptian agricultural balance. This chapter also deals with some indicators of the 

efficiency of total and agricultural foreign trade, such as the rate of import coverage of 

exports, the average degree of economic exposure, and the average degree of economic 

participation in total foreign trade. 

As for the fourth and fifth chapter, it dealt with the evaluation of the effects of the 

Egyptian partnership on economic blocs and bilateral agreements on Egyptian 

agricultural foreign trade, especially the four most important export crops and the three 

most important import crops, and through this evaluation that economic blocs and 

bilateral agreements led to an increase in the volume of trade exchange between Egypt 

and Egypt. Countries that share economic blocs or bilateral agreements with Egypt, and 

the study recommended the need to pay attention to Egypt's participation in economic 

blocs such as the ASEAN bloc in Southeast Asia, and the study also recommends 

establishing new bilateral agreements with some countries such as the Russian 

Federation due to the huge volume of trade exchange between the two countries. 
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دراسة تحميمية لمتجارة الخارجية الزراعية المصرية في ظل الاتفاقيات الثنائية والتكتلات  وان الرسالة:عن
 الاقتصادية الدولية

 قنديل متولىىاجر محمد  اسم الباحـث :
 ( أقتصاد زراعى) الزراعيةفى العموم  الماجستير الدرجة العممية:
 اد الزراعىتصالأق القسم العممى :

 41/7/0204 قة مجمس الكمية :مواف تاريخ
 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ،الزراعي  الأقتصادأستاذ      وضــــــــعادل يوسف عأ.د/  لجنة الإشراف:

 ، كمية الزراعة، جامعة المنوفيةالزراعي  الأقتصاد أستاذ     ديـــــمجدي محمد الجند/ أ. 
 ، كمية الزراعة، جامعة المنوفيةالزراعي  لاقتصادأستاذ ا     عمي زين يأ.د/ رجب مغاور  

 الممخص العربى
 مع والمجتمعات لربط الدوليا من أىمية في القطاعات الحيوية في أي مجتمع لما  ن أىمعد التجارة الخارجية مت

 لدولي.البعض زيادة عمي اعتبارىا مؤشراً جوىرياً عمى قدرة الدولة الإنتاجية والتنافسية في السوق ا بعضيا
وتتحدد مشكمة الدراسة في أن ظيور وانتشار التكتلات الاقتصادية الدولية والاتفاقيات الثنائية قد يؤدي إلى خمق 
حركات تجارية مع بعض التكتلات أو الدول عمى حساب تكتلات اقتصادية أو دول أخرى. وقد جاءت ىذه الدراسة في 

مشكمة الدراسة، واليدف منيا، ومحاصيل الدراسة ومصادر  صلاول الففي فصمين، تن الباب الأول جاءخمسة أبواب، حيث 
الثاني الاستعراض المرجعي لأىم الدراسات والبحوث  في حين تناول البابالبحثي المتبع، بينما تناول  بالبيانات والأسمو 

 والرسائل العممية ذات الصمة بموضوع الدراسة.
ث تم تناول مفيوم التكامل الاقتصادي وأسسو وشروطو، ومزاياه حي نيثاوتم تناول الإطار النظري لمبحث في الباب ال

والمشاكل المتعمقة بو، وكذلك تناول نشأة التكتلات الاقتصادية والمراحل التي يمر بيا التكامل الاقتصادي، بالإضافة إلى 
 استعراض بعض نماذج التكتلات والاتفاقيات الثنائية التي ترتبط بيا مصر.

قد تناول الوضع الراىن لمتجارة الخارجية المصرية الكمية من خلال دراسة التطور الزمني لكل من فثالث لأما الباب ا
. وكذلك تناول الباب 0242-0222الصادرات والواردات الكمية المصرية وكذلك الميزان التجاري المصري خلال الفترة 

ويتناول ىذا الباب كذلك الميزان الزراعي المصري، وكذلك  التطور الزمني لكل من الصادرات والواردات الزراعية المصرية
 متوسط درجة الانكـشافبعض مؤشرات كفاءة التجارة الخارجية الكمية والزراعية مثل معدل تغطية الصادرات لمواردات، و 

 ، ومتوسط درجة المشاركة الاقتصادية لمتجارة الخارجية الكمية.الاقتصادي
والاتفاقيات الاقتصادية التكتلات  فيالشراكة المصرية تقييم الآثار المترتبة عمى  ناولاد تفق لرابع والخامسأما الباب ا

رية، خاصة أىم أربعة محاصيل تصديرية، وأىم ثلاث محاصيل استيرادية، ة المصيراعز لاعمى التجارة الخارجية  الثنائية
لى زيادة حجم التبادل التجارى لمصر مع الدول ة أدت إومن خلال ىذا التقييم أن التكتلات الاقتصادية والاتفاقيات الثنائي

التي تشترك مع مصر في تكتلات اقتصادية أو اتفاقيات ثنائية، وأوصت الدراسة بضرورة الاىتمام بمشاركة مصر في 
ض تكتلات اقتصادية مثل تكتل الآسيان جنوب شرق آسيا، كما توصي أيضا الدراسة بإقامة اتفاقيات ثنائية جديدة مع بع

 مثل روسيا الاتحادية لضخامة حجم التبادل التجاري بين الدولتين. الدول
 

 


